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Jó szerencsét! 

Szeretettel és tisztelettel köszöntöm azokat, akik az 57. Bányásznapi ünnepségünkre elfogadták a 

meghívásunkat. A rendező szervek nevében is azt kívánom, hogy legyen ez a mai nap, a bányászatban 

dolgozók számára emlékezetes nap.  

Emlékezetes nap azért, mert hetven évvel ezelőtt – s erre a mai központi bányásznapi 

ünnepségünkön kiemelten figyelünk – kezdődött meg Magyarországon a szénhidrogén-bányászat, a 

földgáz- és olajbányászat. Elődeink ezen a területen 1937. április 11-én, Budafa egyes kútnál gázt és 

olajat találtak, olyan mennyiségben, ami elég volt ahhoz, hogy a következő két kút fúrásánál 

üzemanyagként használják. Ugyanakkor a Magyar Királyi Állami Földtani Intézet is kezdett egy kutató 

tevékenységet Bükkszék környékén, s ez is termelésre alkalmas – igaz nem nagy mennyiségű – 

szénhidrogén-kutak megnyitásához vezetett. Ezért 1937 a magyar kőolaj és földgázbányászat, a 

magyar szénhidrogén-bányászat napja.  

Köszöntjük a kollégákat a bányászat más ágazatai nevében is. Gratulálunk a teljesítményükhöz, 

nyilvántartjuk, hogy a hetven év alatt tizennyolcezer milliárd forint értékű kőolajat és földgázt hoztak 

a felszínre, szakmai tudásuk, munkaügyi kapcsolatokban kialakult rendszerük, a mai viszonyok között 

is példaadó lehet mindnyájunk számára.  

A MOL nyilvánosan működő részvénytársaságot, a fenntartható fejlődésért tett erőfeszítései, az 

Európai Üzemi Tanács megalakítása, s az az eredmény, melyet elértek, a rendszerváltoztatást 

követően is, Közép-Kelet Európa, de lehet mondani, hogy most már világszerte nyilvántartott 

multinacionális céggé tette. Gratulálok ehhez a teljesítményhez, melyet úgy gondolom, hogy a 

szénhidrogén-bányászok alapoztak meg, akkor amikor sikeres fúrást hajtottak végre, a későbbiekben 

más területeken is.  

Úgy gondolom, hogy az a generációkon átívelő tudás, amely jellemző volt a kőolaj- és földgáz-

bányászatra, jellemző volt sok esetben a bányaipar más területeire is. Az a munka - amely a föld alatt 

is, a külszínen is emberpróbáló, sok esetben nehézségeket és fizikális megterhelést okozó -, 

közösségeket kovácsolt össze, s ezek a közösségek erősítik ma, az átalakuló viszonyok között is a 

bányásztársadalmat. Többször elmondtam, de most is szeretném elmondani, hogy nagyon büszkék 

vagyunk arra, hogy a bányásztelepüléseken, ahol korábban abba is maradt ez a hagyomány, 

mindenhol felelevenítették a bányásznapi ünnepségeket, tartják színvonalas rendezvénysorozatukat, 

amelyet innen is szeretnék megköszönni, mert úgy gondolom, hogy ez egy értékálló és értéket 

teremtő tevékenység a bányászok részéről. Az a közösségi munka, az a hagyomány, amely 

megteremtődött, s most tovább él a településeken, felértékeli a szakmánkat is.  

Az elmúlt évben komoly és kemény kihívások voltak a bányászat előtt. Az Európai Uniós kihívásoknak 

megfelelően, az európai közösségi politika kapcsán, január 10-én, megjelent az európai 

energiakoncepció, közlemény formájában, amellyel elindult egy vita, s a jelen lévő szakállamtitkár úr 

irányításával, részletes, kiscsoportokat is felölelő vitasorozat megy végig az országban. Remélem, 



hogy ennek eredményeként, a közeli jövőben megszületik Magyarország új, legalább két évtizedre 

szóló energiapolitikája is. Ugyan-akkor azt is tudjuk, hogy a piacnyitás és a verseny új kihívásokat 

jelentett a környezetvédelem területén is, s elsősorban a szénbányászat, kemény árat fizetett azért, 

hogy ma azt lehet mondani: a villamos energia termelése során kéndioxid nem kerül a levegőbe, a 

szilárd ásványi anyagok kibocsátása minimálisra csökkent.  

Egy olyan kérdés van, amit a jövőben meg kell oldani, ez a széndioxid kibocsátással kapcsolatos 

elvárások, hogy azt tudjuk majd a következő időszakban mondani az itt lévő szénbányászoknak: igen, 

lesz jövője a munkátoknak, a tisztaszén technológiák, a fehér szén technológiák megteremtik a 

lehetőségét annak, hogy megőrizzük a munkahelyeiteket.  

Örömmel olvastam, hogy a bauxitbányászat területén a MAL Rt-nél erőteljesebben rendeződtek a 

viszonyok, amihez gratulálok Tolnay úrnak. Bízunk benne, hogy bauxitbányász munkahelyeink 

továbbra is biztos egzisztenciát biztosítanak az ott dolgozóknak. 

Nehéz időket élnek meg a kő- és kavicsiparban dolgozó kollégáink, hiszen a piaci megrendelések 

drasztikus mértékben csökkentek. Reméljük, hogy a következő években, egy új, most már az európai 

pénzek felhasználásával elinduló fejlesztés stabillá teszi ebben az alágazatban is a munkahelyeket. Az 

egyéb fémes és nem fémes ásványbányászatban tett teljesítményekhez is gratulálok, hiszen most 

már termelékenyebb piaci körülmények között tudnak helyt állni a cégeink. Úgy gondolom, hogy az a 

tevékenység, amely a Mecsek területén, a két vállalkozás részéről megvalósul, kapcsolódik ahhoz a 

környezetvédelmi elváráshoz, amelyet színvonalasan és nagyon jól teljesítenek. Innen is szeretnék 

gratulálni nekik, s remélem, hogy a Mecsekérc és a Mecsek Öko teljesítménye a munkavállalók 

számára, hosszabb távon, biztonságot ad.  

Tisztelt jelenlévők! Egy bányászdinasztia nagy tudású képviselője dr. Esztó Péter úr, aki itt ül soraink 

között, elköszönt aktív tevékenységétől. Szeretnék a jelenlévők nevében is gratulálni, és megköszönni 

a munkáját, és a szintén jelenlévő Dr. Szabados Gábor úrnak gratulálunk elnöki kinevezéséhez és 

egyúttal szeretnék sikereket kívánni ahhoz a felelősségteljes munkához, ami az Állami Földtani 

Hivatal és a Magyar Bányászati Hivatal összevonása után keletkezik.  

Úgy gondolom, hogy a következő időszakban nagyon nagy szüksége lesz a szakmánknak a tudásra. A 

tudás lehet az, amely továbblendíti és továbbviszi a tevékenységünket. Ezért nagyon örülök annak, 

hogy körünkben van Herczog Edit asszony, Európai Uniós parlamenti képviselő, aki nagy sikerű 

energetikai klubot működtet Brüsszelben, és az ő tevékenysége is hozzájárult ahhoz, hogy bizonyos 

szakmai kérdésekben sikerült a magyar álláspontot képviselni. Gondolom, hogy ebben a következő 

időszakban is segítségünkre lesz.  

Az elmúlt időszakban az európai és a hazai jogszabályváltozások a bányászati vállalkozásokat kemény 

megszorítások és új viszonyok közé tették. Hatszázötven-hétszáz vállalkozás sikeresen működik, 

kívánom, hogy ez a jövőben is így legyen, s a megtermelt profitból a munkavállalók is részesüljenek. 

Én nagyon remélem és bízom abban, hogy a selmeci hagyományok alapján, tudunk szakmánkban - az 

elkövetkező időszakban is - összetartó erőt, közösséget teremteni. Biztos vagyok abban, hogy a 

bányászszakmának, a kitermelő iparágnak van jövője. Azt kell megnéznünk, hogy 

környezettudatossággal miként lehet azt a teljesítményt, amire jelenleg is büszkék vagyunk, növelni. 

Szintén a miskolci egyetem, a Magyar Bányászati Szövetséggel együtt, számolta ki, hogy a GDP-hez, 



ha hozzávesszük a szállítás és egyéb más tevékenységeket is, közel tíz százalékkal járul hozzá a 

magyar bányaipar. 

Szeretnék köszönetet mondani a mai ünnepségünk rendezőinek, a helyi MOL 

Bányászszakszervezetnek, Nagykanizsa város lakosainak, alpolgármester úrnak, s remélem, hogy ha 

így marad a helyzet és szakmánk is erősödik, tíz év múlva folytatják azt a jó hagyományt, hogy a 

kőolaj- és földgázbányászok megrendezik a központi bányásznapot, s akkor is mondhatjuk majd, 

hogy: jó szerencsét! 

Köszönöm a figyelmüket! 


